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مجتمع پتروشيمى بندر امام شامل چند شركت و در حال حاضر به چه  �  
شكل اداره مى شود؟

و يك شركت خدماتى مى باشد.  توليدى  داراى 4 شركت  امام  بندر  پتروشيمى 
توليدكننده محصولات پتروشيمى شركت فرآورش و كيميا بسپاران هستند، شركت 
آب نيرو، آب، برق و بخار را تأمين مى كند. شركت خوارزمى يك سرى خدمات 

فنى و اجتماعى، هتل ها و مسائلي كه جنبه عمومى دارد را انجام مى دهد.

از زمانى كه پتروشيمى بندر امام به پنج شركت مجزا تفكيك شد به لحاظ  �  
اداره و گردش كار چه تغييرى كرده است؟

دارد.  جدا  مناقصات  كميسيون  و  مديرعامل  مديره،  هيئت  خودش  شركت  هر 
به دليل گستردگى  فعاليت مي كنند.  از شركت ها در حوزه كارى خود  هر كدام 
پتروشيمى بندر امام، اگر همه كارها در يك هيئت مديره يا يك مديريت متمركز 
مى شد، روند انجام كارها با توجه به اينكه شركت دولتى است، به كندى انجام 
بايد  بالا مى رود  مناقصات  ارقام  فعاليت چون  براى كوچكترين  يعني  مى گرفت 
به طور مرتب به هيئت مديره مراجعه مى شد. اما اكنون شركت ها بسيار روانتر 
فعاليت هايشان را انجام مي دهند و يك حالت رقابتي در شركت هاي داخلى هم از 
نظر توليد و هم از نظر سيستم هاى مديريتى كه ما مى خواهيم در شركت مستقر 
كنيم وجود دارد. به نظر من پترو شيمي بندر امام نمونه خوبي از شركتى است كه 
مديريت مشاركتى را بعد از اينكه به بهره بردارى رسيد و از حالت پروژه خارج شد، 
سرلوحه فعاليت هايش قرارداد. به خاطر همين نوع تفكر، انگيزه و تلاش بود كه 
كاركنان بيشترى در مديريت شركت مشاركت دارند و همين طور در شركت هاى 
البته مزاياى زيادى داشت بدين معني كه  تابعه نيز اين موضوع تثبيت شد كه 
سرعت فعاليت ها و ايجاد فرصت هايي كه مديران جوان رشد پيدا كنند و همچنين 

جايگزينى مديران خيلى به راحتى صورت مي گيرد.

آيا طرح توسعه براي پتروشيمى بندر امام در سال جارى يا در برنامه  �  
پنجم پيش بينى شده است؟ درخصوص تكميل يا افزايش ظرفيت واحدهاى 

موجود اگر برنامه اى دارد لطفاً بفرمائيد؟
مجتمع)  (بزرگترين  پتروشيمى  محصولات  توليدكنندگان  بزرگترين  از  يكى  ما 
باز  است،  را خيلى گسترده كرده  فعاليتش  پتروشيمى  اينكه  به  توجه  با  هستيم 
هم بندر امام بزرگترين مجتمع توليدى مى باشد. واحد الفين سال گذشته افزايش 
 90 حدود  كه  كرده  پيدا  افزايش  تن  411هزار  به  تن  311هزار  حدود  ظرفيت 
درصد برنامه توليد محقق شده است. امسال هم واحد (HD) را داريم يعنى واحد 
پليمرى كه از 60 هزار تن به 150 هزار تن افزايش ظرفيت پيدا كرده است. يك 
واحد (MS٣) هم هست كه اميدواريم تا پايان امسال كار ساختش تمام شود و 
در ابتداى سال آينده مراحل پيش راه اندازى  و راه اندازيش را داشته باشيم، آن 
هم كه حدود 100 هزار بشكه (NGL)در روز ظرفيت دارد كه اگر منابع خوراكش 
تأمين شود، چيزى حدود بالاى 2 ميليون يا 2 ميليون و 500 هزار تن به ظرفيت 

توليد مجتمع اضافه مى شود.

در رابطه با فروش و صدور محصولات مجتمع از طريق شركت بازرگانى  �  
عمل مي كنيد يا اينكه شركت در اين زمينه فعاليت دارد؟

محصولات  صدور  برند  چون  مى كنيم  استفاده  بازرگانى  شركت  از  ما  فعلاً 
انجام  را  اين كار  بازرگانى پتروشيمى  از طريق  لذا  را داراست  پتروشيمى كشور 
مى دهيم. اما شركت هاي كوچك به خاطر حجم كمتر توليداتشان شايد بتوانند به 
راحتى محصولاتشان را بفروشند. اما ما بخاطر اينكه هم قراردادهاى بلند مدت 
داريم و هم مشتريان و حجم زياد توليداتمان كه بخشى از آن صادراتى است و در 
اين مورد داراي امكانات خوبى هستند، به دليل وجود دفاترى كه نقاط مختلف در 
خارج از كشور داريم، ترجيح مى دهيم كه از اين طريق عمل كنيم. ولى سياست 
آينده برمى گردد به اينكه سهامداران آينده به چه شكل فكر مى كنند و منافعشان 

چگونه تأمين مى شود.

       پتروشيمى بندر امام به عنوان بزرگترين مجتمع 
پايه  محصولات  توليد  اول  رتبه  كشور،  پتروشيمى 
قالب  در  را  خود  فعاليت  و  داراست  را  پتروشيمى 
پنج شركت دنبال مى كند. براى اطلاع از كم و كيف 
رضا  مهندس  با  مجتمع  اين  جارى  سال  كارهاى 
كوتاهى  گفت وگوى  شركت  اين  مديرعامل  اميرى 
انجام داديم كه در ادامه به نظر خوانندگان ارجمند 

مى رسد: 

پتروشيمى بندر امام در 
پى ركورد حداكثر 

توليد در سال 89

تگو
گف
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علاوه بر توليد محصولات پايه كه پتروشيمى بندر امام در اين زمينه  �  
سرآمد مى باشد، در مورد توليد محصولات با ارزش افزوده بيشتر در بخش 
ميانى و محصولات با ارزش افزوده در توليدات نهايي، پتروشيمى بندر امام 

براى برنامه پنجم چه كاري را دنبال  مي كند؟
امام مي باشد حالا اگركار به  پايه، هدف پتروشيمى بندر  فعلاً توليد محصولات 
ديگري  مسئله  شد  ايجاد  ديدگاه ها  در  تغييرات  و  شد  واگذار  خصوصى  بخش 
بايد  اين قسمت سرمايه زيادى نمي خواهد  اين است چون  اما تأكيد من  است، 
مزيت هايى ايجاد شود كه مردم آنهايى كه سرمايه هايشان را در بخش غيرتوليدى 
هزينه مى كنند، در بخش پايين دستى سهام ما را خريداري كنند. ما تأمين كننده 
خوراك باشيم و ما از تك توليدكننده خارج شويم و مردم خودشان مشاركت در 
توليد داشته باشند و اين مشاركت هم ما را تأمين مى كند و ما هم نيز مى توانيم 
با مشترى ها خيلى راحت ارتباط داشته باشيم و مى توانيم از نقطه نظراتشان آگاه 
شويم و اينكه نيازشان در آينده چيست را مطالعه كنيم و مبناى كار آينده مان را 

بر آن بگذاريم.

به لحاظ توليد، راندمان و ظرفيت محصولي كه از هر واحد مي گيريد،  �  
ظرفيت هايى در مجتمع ها وجود دارد و واحدها در حد ظرفيت اسميشان توليد 

ندارند، از اين جهت پتروشيمى بندر امام چه وضعيتى دارد؟
ما خوراك اوليه مان در واقع دو خوراك اصلى داريم يكى(NGL) كه از مناطق 
دريافت  آبادان  پالايشگاه  از  كه  است  نفتا  ديگري  و  مى كنيم  دريافت  نفتخيز 
مى كنيم. حالا  با توجه به روند فعاليت ها در اين دو حوزه ما اين را به عنوان يكى 
از تهديدها ارزيابى كرديم. از طريق آقاى بيات، مديرعامل شركت ملى صنايع 
پتروشيمى و شوراى معاونين تلاش مى كنيم كه فعاليت ها به سمتى سوق پيدا 
كند كه كمبود خوراك ما تأمين شود. يك همكارى فى ما بين هم هست كه اگر 
آنها مشكلاتى داشته باشند، هم از نظر سرمايه گذارى و هم از نظر فعاليتى كه بايد 
داشته باشند، كمك مى كنيم كه تأمين درخواست ها را به حداكثر برسانيم. يكى از 
مهمترين چالش هايى كه به نظر مى رسد تأمين خوراك است كه خوشبختانه در 
حوزه واحدهاى پايين دستى خوراك تأمين مى باشد. اما درخصوص توليد كمتر از 
ظرفيت اسمى عمدتاً واحدهاى پليمرى ما بالاى ظرفيت اسمى مثلاً 115 و 110 
درصد توليد دارند. تكنولوژى قديم چون زياد تمركز نداشتند و  اقتصادي نبوند. 
لذا يك مقدار دستگاه ها را بزرگتر، حجيم تر، باكيفيت بالاتر مى ديدند، بندر امام 
از ظرفيت  الگوى واحدهاى ما 15 درصد بالاتر  نيز داراى خصوصيت مى باشد. 
اسمى را جواب داده و تست گرفتيم و توليد هم توانسته ايم انجام دهيم. مثلاً واحد 
 (HD) الفين را كه واحد مادر است، افزايش ظرفيت داشته است. همچنين واحد
را با يكسرى تغييرات تا سال 90 به نتيجه مى رسد، تقريباً به حدود ظرفيت فعلى 
يعنى دو برابر به 150 هزار تن مى رسانيم. ما طرح هايى هم جهت تأمين خوراك 

مجتمع داريم.

در رابطه با بحث دانش محورى كه در صنايع ملى پتروشيمى هم مطرح  �  
بالا  از كشور براي  از متخصصين و محققين داخل و خارج  است استفاده 
بردن راندمان و كيفيت محصولات، آيا پتروشيمى بندر امام در اين زمينه 

جهت گيرى خاص دارد؟
استراتژى ما توسعه مديريت علمى و توليد اقتصادى است. يعنى ما تفكر عمومي 
كه  است  سال  چندين  داريم.  را  محصول  شده  تمام  ديدگاه  و  اقتصادى  توليد 
آناليز  قيمت تمام شده محصول را به طور ماهانه هم ما و هم مديران شركت 
مى كنند. وضعيت توليدات در داخل، مديريت قيمت ها با خارج، مقايسه قيمت هاى 
جهانى با قيمت هاي داخل كه همه اين موارد در بندر امام نهادينه شده است و 
اين تفكر را داريم جا مى اندازيم كه در بخش مصارف انرژى قيمت تمام شده 
محصولات تأثيرگذار است. فعاليت هاى خوبى در اين زمينه انجام داده ايم و بحث 
مديريت علمى توسعه و توانمندسازى مديران اين هم يكى از برنامه هايى است 
كه از چندين سال پيش شروع شده و همچنان آن را ادامه مى دهيم و معتقديم 
كه بدون مديريت علمى و روز دنيا فعاليت ها به صورت روزمره در مى آيد و آن 
استراتژى لازم براى فعاليت هاى شركت وجود نخواهد داشت. بندر امام سال 84 
برنامه اهداف كلانش را تغيير داد و داراى استراتژى آرمان و طرح هاي عملياتي 
است كه راستاى اهداف كلان است. در سال 89 استراتژى خود را داريم بازنگرى 
مى كنيم و اينكه با شرايط جديد اگر تغييراتى به وجود آمد، بتوانيم فعاليت هايمان 

را ادامه دهيم.

 به عنوان آخرين سؤال در رابطه به تغييرى كه در قيمت نفت در سال 87 � 
داشتيد و تأثيرى كه در قيمت و محصولات توليدى مجتمع داشتيد ارزيابى 
با 87  آن  مقايسه  و  در سال 88  پتروشيمى  يا سود  درآمد  ميزان  از  شما 

چيست؟
سال 87 و 88 تقريباً مشابه هم بودند در سال 87 شش ماه اول سال قيمت ها 
خيلى بالا بود، در نيمه دوم سال قيمت ها شروع به پايين رفتن كردند و حدود 
يك سال طول كشيد و نيمه اول سال 88 را هم پوشش داد. خوشبختانه نيمه 
دوم 88 دوباره قيمت ها بالا كشيد آن گونه كه من آناليز كردم، از نظر سود تقريباً 

يك حالت مشابه بين دو سال وجود دارد.

 نسبت به سال 86 � چطور؟
نسبت به سال 86 كه ما آنجا بهترين دريافت خوراك از مناطق نفتخيز داشتيم. 
تقريباً آمار توليد مان، يعني از سال 69 كه مجتمع به توليد رسيده تقريباً ركورد 
درآمد  منظر  از  كه  داشتيم  توليد محصول  تن  هزار  و هشتصد  ميليون   5 زديم 
كه  فروش  تومان  ميليارد  پانصد  يا  چهارصد  2هزار  ركورد  تقريباً  هم  حاصل 
اميدوارم امسال اين ركورد را تكرار كنيم. البته اگر قيمت ها ثابت بماند خوراك را 

تلاش مى كنيم تأمين كنيم.

مديركنترل توليد شركت ملى صنايع پتروشيمى گفت،با توليد گريدهاى 
دو  واردات  از  ايران  اروند،  پتروشيمى  مجتمع  در  پى.وى.سى  مختلف 
به  اشاره  با  زاده  محمدبساق  مى شود.على  نياز  بى  پتروشيمى  محصول 
رويكرد شركت ملى صنايع پتروشيمى در افزايش ظرفيت هاى توليدى 
توليد  با  اروند  پتروشيمى  افزود،  صادرات  و  داخلى  نياز  تامين  هدف  با 
اتيلن  محصول  دو  واردات  از  را  ايران  پى.وى.سى  مختلف  گريدهاى 
دى كلرايد و كاستيك بى نياز مى كند و علاوه بر تامين نيازهاى داخلى 

مى توانيم صادر  كننده اين محصولات نيز باشيم.
وى تصريح كرد: مجتمع پتروشيمى اروند سالانه با توليد 2ميليون و 800 
از مشكل كمبود كلر در منطقه ويژه  هزار تن محصول نهايى، بخشى 
اقتصادى پتروشيمى را برطرف مى  كند.بساق زاده با بيان اينكه اين مجتمع 

با ظرفيت توليد سالانه 240 هزار تن پى.وى.سى، به عنوان بزرگ ترين 
پتروشيمى  اظهار داشت،  PVC در جهان شناخته مى شود،  توليدكننده 
با  كه  است  اقتصادى  ويژه  منطقه  در  اثرگذار  طرح هاى  از  يكى  اروند 
 راه اندازى واحد كلر آن، پتروشيمى هاى خوزستان، بندرامام، كارون و غدير 
مى توانند ظرفيت هاى توليدى خود را افزايش دهند. مجتمع پتروشيمى 
به  و  است  ميليارد دلار ساخته شده  بر 1/6  افزون  با سرمايه اى  اروند، 
از واحد كلرآلكالى و زنجيره PVC در  راه اندازى و بهره بردارى  منظور 
آن نياز به احداث 8 پروژه جانبى بوده است.البته پتروشيمى اروند جز آن 
دسته از طرح هايى است كه بهره بردارى از آن در بهمن 88 پيش بينى 
شده بود و به دليل آنچه پيچيدگى هاى فنى در زمينه راه اندازى عنوان 

شد، بهره بردارى از آن به سال جارى موكول شده است. 

بى نيازي ايران از واردات دو محصول پتروشيمى
گفتگو


